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Ad.1. OTWARCIE I STWIERDZENIE QWORUM

Na  podstawie  art.19  ust.1  ustawy  z  dnia  8  marca  1990  roku 
o samorządzie gminnym otwarcia sesji dokonał Przewodniczący Rady Gminy 
Pan Kazimierz Lechocki.

Powitał radnych,  sołtysów oraz gości:
 Pana Waldemara Trzcińskiego – Komendanta Powiatowego Policji
 Pana  Stanisława  Tyszkiewicza  –  Kierownika  Rejonowego  Ośrodka 

Doradztwa Rolniczego
 Pana  Tomasza  Waszczyka  –  Agencja  Restrukturyzacji  i  Modernizacji 

Rolnictwa
 Pana Bernarda Laufera – Wójta Gminy
 Pana Zdzisława Pawelca – Zastępcę Wójta Gminy
 Panią Halinę Czajkowską – Sekretarza Gminy
 Panią  Martę  Borowy  –  Kierownika  Gminnego  Zespołu  Oświaty,  Kultury 

i Sportu
 Panią  Kazimierę  Seżysko  –  Kierownika  Gminnego  Ośrodka  Pomocy 

Społecznej
 Panią Krystynę Miodowską – Kierownika Referatu Rolnego UG

Pan Przewodniczący poinformował, że protokół z ostatniej sesji wyłożony był 
do wglądu w Biurze Rady. Uwag nie wniesiono. 

Radni w głosowaniu jawnym protokół przyjęli jednogłośnie

Ad.3. PRZYJĘCIE PORZĄDKU OBRAD

Przewodniczący  Rady  Pan  Kazimierz  Lechocki przedstawił  propozycję 
porządku obrad. 

Innych propozycji nie było.  W głosowaniu jawnym radni propozycję porządku 
obrad przyjęli jednogłośnie, a przedstawia się następująco:

1. Otwarcie i stwierdzenie qworum



2. Zatwierdzenie protokołu z ostatniej sesji
3. Przyjęcie porządku obrad
4. Interpelacje radnych
5. Sprawozdanie  Przewodniczących Komisji  Rady Gminy z  prac w okresie 

między sesjami
6. Sprawozdanie Wójta Gminy z wykonania uchwał i pracy w okresie między 

sesjami
7. „Czas dla Samorządów”
8. Sytuacja w rolnictwie na terenie gminy
9. D y s k u s j a

10. Podjęcie uchwał
11. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania
12. Wolne wnioski
13. Z a k o ń c z e n i e

Ad.4. INTERPELACJE RADNYCH
Radny  Pan  Otto  Leske zwrócił  się  do  Komendanta  Powiatowego  Policji 
w  Świdwinie  z  prośbą  o  interwencję  w  sprawie  wyremontowanej  drogi 
w kierunku Krosina. Obok drogi o której mowa zrobiony jest chodnik, ale tylko 
do torów kolejowych. Dla pieszych i  rowerzystów jest  to koniec drogi.  Aby 
dalej przejść lub przejechać należałoby przeciąć barierkę. 

Ad.5 SPRAWOZDANIE  PRZEWODNICZĄCYCH  KOMISJI  RADY 
GMINY Z PRAC W OKRESIE MIĘDZY SESJAMI

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej  Pani Halina Cybul – Komisja w okresie 
między  sesjami  odbyła  jedno  posiedzenie,  na  którym  dokonała  kontroli 
w  zakresie  zasad  funkcjonowania  świetlic  wiejskich  pod  kątem  zgodności 
z budżetem na 2007 rok. 
Zaplanowany budżet na utrzymanie świetlic  gminnych w 2007 roku stanowił 
kwotę 250.000 zł. Wydatkowano ogółem 239.515,40 zł. W tym wynagrodzenia, 
składki ZUS i FP stanowią kwotę 115.858 zł. 
Na terenie gminy Świdwin istnieje siedemnaście świetlic. Czynnych codziennie 
jest  czternaście,  w  których  zatrudnieni  są  pracownicy  na  pełnych  etatach, 
niepełnozatrudnieni  i  zatrudnieni  przez  Powiatowy  Urząd  Pracy.   Ponadto 
zatrudniona  jest  jedna  osoba  na  umowę  zlecenie  w  świetlico-przystanku 
w Bełtnie. 
Z  przydzielonego  budżetu  w  pierwszej  kolejności  dokonywane  są  opłaty  za 
opał,  energię  elektryczną,  środki  czystości,  materiały  do  bieżących drobnych 
remontów i inne usługi niematerialne jak: usługi kominiarskie, załadunek węgla, 
wywóz nieczystości, wynajem autobusów i wiele innych.
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Świetlicowe w różny sposób uzupełniają skromny budżet na zakup materiałów 
i różnego rodzaju produktów do pracy z dziećmi i młodzieżą. 

Pokaźną  kwotę  w  wydatkowanym  budżecie  stanowi  energia  elektryczna  – 
35.908,73  zł.  Świetlice  są  niedocieplone,  a  w  wielu  z  nich  są  przestarzałe 
grzejniki. 
Ponadto Komisja zwróciła uwagę na świetlicę wiejską w Kluczkowie, gdzie nie 
ma rozdzielności w kosztach utrzymania świetlicy wiejskiej, a pomieszczeniami 
należącymi do Koła Gospodyń Wiejskich.

Pan  Antoni  Giluk –  Przewodniczący  Komisji  Budżetowej,  Rozwoju 
Gospodarczego,  Handlu,  Usług,  Bezrobocia  i  Opieki  Społecznej.  Komisja 
w okresie międzysesyjnym odbyła dwa posiedzenia. Na pierwszym dokonano 
podziału  środków z  funduszy  alkoholowych.  Tematem  drugiego  posiedzenia 
było funkcjonowanie handlu i usług na terenie gminy.

Pani Daniela Bodnar – Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia, 
Sportu i Etyki Radnych. Miedzy sesjami odbyło się jedno posiedzenie w którym 
uczestniczył radca prawny i rodzice dzieci z Ząbrowa i Międzyrzecza, którzy 
wyrazili zgodę na przeniesienie dzieci (po reorganizacji szkoły) z Rusinowa do 
Lekowa. 
Komisja starała się przy wsparciu radcy prawnego wyjaśnić zarzuty stawiane 
Panu Wójtowi  i  Przewodniczącej  Komisji  Rewizyjnej,  jakie  stawiał  Komitet 
Obrony  Szkoły  oraz  radny  z  Rusinowa  dotyczące  reorganizacji  szkoły 
w Rusinowie. 

Pani Daniela Bodnar poinformowała  również,  że w okresie między sesjami 
odbyły się konkursy na Dyrektorów Szkół. Dyrektorami zostali wybrani:

Szkoła Podstawowa w Rusinowie - Pani Dorota Adamiak
Zespół Szkół w Lekowie - Pani Elżbieta Wachowiec
Zespół Szkół w Oparznie - Pani Krystyna Brodowska
Zespół Szkół w Bierzwnicy - Pani Irena Sołtowska

 Przewodniczący  Komisji  Rolnictwa,  Leśnictwa,  Ochrony  Środowiska, 
Bezpieczeństwa i Przestrzegania Prawa – Pan Ryszard Pawlonka.
Komisja w okresie między sesjami spotkała się cztery razy. Dwa razy Komisja 
wyjeżdżała w teren celem przeglądu dróg gminnych pod kątem remontów.
Na  trzecim  posiedzeniu  Komisja  dokonała  podsumowania  z  wyjazdowych 
komisji oraz zatwierdziła Regulamin konkursu na „Najpiękniejszą zagrodę” oraz 
ustaliła terminy przeglądu zagród.
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Na czwartym spotkaniu rozpatrzono prośbę Ząbrowa Spółki z o.o. w sprawie 
odrestaurowania  cmentarza  ewangelickiego  w  zespole  pałacowo-parkowym 
w miejscowości Lekowo.

Ad.6 SPRAWOZDANIE WÓJTA GMINY Z WYKONANIA UCHWAŁ 
I PRACY W OKRESIE MIĘDZY SESJAMI

Sprawozdanie  złożył  Wójt  Gminy  Pan Bernard  Laufer. W okresie  między 
sesjami  nic  się  nie  zmieniło  jeśli  chodzi  o  składanie  wniosków  do  Urzędu 
Marszałkowskiego na dofinansowanie zadań gminnych.  Wnioski nadal nie są 
przyjmowane.  W tym czasie  pracownicy  mogli  się  szkolić  i  dopracowywać 
materiały. 

Pan Wójt zapoznał z pismem Zachodniopomorskiego Urzędu Wojewódzkiego 
w Szczecinie  skierowanego do rolników, których użytki  rolne zostały zalane 
w wyniku powodzi lub nadmiernych opadów atmosferycznych, które wystąpiły 
w naszym województwie w miesiącu kwietniu br. Rolnicy mogą zgłaszać się do 
Terenowych Zespołów Doradców Zachodniopomorskiego Ośrodka Doradztwa 
Rolniczego lub do Urzędów Gmin, celem złożenia wniosku o szacowanie strat 
w gospodarstwach rolnych.  (kserokopia pisma,  które otrzymali  radni  stanowi 
załącznik do protokołu) 
Pan Wójt podejrzewa, że będzie podobne pismo związane z istniejącą suszą. 

 Do dnia dzisiejszego nie otrzymaliśmy odpowiedzi  z Ministerstwa Edukacji 
Narodowej  w  sprawie  nie  wyrażenia  zgody  przez  Kuratora  Oświaty  na 
przekształcenie szkół w Klępczewie i Rusinowie.  

W ostatnim okresie została zlecona naprawa autobusu Pana Rogulskiego – na 
początku wakacji powinien wrócić po kapitalnym remoncie. 

Jednym z ważniejszych zdarzeń jakie miały miejsce w okresie międzysesyjnym, 
to  było  spotkanie  z  Dyrekcją  Zachodniopomorskiego  Zarządu  Dróg  w 
Koszalinie  na  temat  dalszych  remontów  dróg  i  chodników.  Wstępnie  został 
uzgodniony  zakres  prac  na  2008  rok.  Również  wstępnie  dokonano  ustaleń 
łącznie  z  Urzędem Miasta  Świdwin co do budowy chodnika z  miejscowości 
Świdwin do Przybysławia, a przynajmniej do skrzyżowania drogi wojewódzkiej 
z drogą powiatową.

Prowadzone są na bieżąco prace związane z reogranizacją Gminnego Zespołu 
Oświaty, Kultury i Sportu. Szkoły mają już założone NIP-y , zarejestrowane są 
w ZUS i KRUS oraz ZETO.
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Z  uwagi  na  to,  że  nie  pozyskaliśmy  żadnych  środków  z  zewnątrz  Urząd 
w okresie między sesjami z własnych środków dokonywał bieżących napraw 
obiektów gminych (przystanki autobusowe, świetlice i niektóre dogi gminne).

Odbył się konkurs na kierownika Referatu Oświaty, gdzie został wyłoniony Pan 
Andrzej Rauflajsz.

Ad.7. „CZAS DLA SAMORZĄDÓW”

Sołtys Lekowa Pani Maria Świątczak poruszyła cztery sprawy:

 melioracji rowu koło leśnego bloku. Ze względu na nieprzyjemny zapach, nie 
idzie tam przejść,

 kiedy będzie przyłącze lekowskich ścieków do oczyszczali 

 co zrobić ze słynnym lekowskim wysypiskiem śmieci, przywożone są śmieci 
z nieznanych źródeł

 kolejna sprawa, to w nocy ktoś przywiózł pięć worków plastykowych butelek 
pod sklepik i stoją tam do dnia dzisiejszego.

Sołtys Rusinowa Pan Adam Bieńczak poruszył trzy sprawy:
 zamulonego przepustu na łąko (po raz kolejny)

 drogi do wysypiska śmieci

 przepustu koło cmentarza w pasie drogowym Zarządu Wojewódzkiego Dróg 

Pan Adam Kępa – sołtys Kluczkowa zwrócił się z prośba o ustawienie kosza 
na śmieci przy kościele. 
Interweniował  również  w  sprawie  budynku  po  Pani  Szafranek.  Panuje  tam 
totalny bałagan („chlew – wylewają przez okno odpady).

Sołtys Oparzna Pani Beata Wróblewska nawiązała do Regulaminu utrzymania 
porządku i czystości na terenie gminy. Należy rozwiązać problem  gospodarstw 
domowych, które nie posiadają pojemników na śmieci.
Zwróciła  się  również  z  prośbą,  aby  „pogonić”  osoby,  które  w  ramach  prac 
interwencyjnych  i  publicznych  wykaszają  pobocza  dróg.   Wysokie  trawy 
stwarzają bardzo duże niebezpieczeństwo. 

Ad.8. SYTUACJA W ROLNICTWIE NA TERENIE GMINY
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Sytuację  w  rolnictwie  na  terenie  gminy  Świdwin  przedstawiła  Kierownik 
Referatu Rolnego Pani Krystyna Miodowska.

Gmina  Wiejska  Świdwin obejmuje  obszar  24.738 ha,  a  podstawową funkcją 
gospodarczą jest rolnictwo.
Użytki rolne zajmują powierzchnię 15.990 ha tj. 64,6 %, w tym:

grunty orne 13.412 ha tj. 54,22 % w stosunku do ogólnej powierzchni
sady 41 ha tj. 0,16 % 
łąki 1.315 ha tj. 5,31 %  
pastwiska 841 ha tj. 3,39 % 
grunty rolne zabudowane 312 ha tj. 1,26 %  
grunty pod stawami 11 ha tj. 0,04 % 
grunty pod rowami 68 ha tj. 0,27 % 
lasy i grunty zadrzewione 7.082 ha tj. 7,08 % 
pozostałe grunty 1.666 ha tj. 6,73 % 

Na  terenie  gminy  gospodaruje  744  rolników  indywidualnych  oraz  551 
gospodarstw do 1 ha gruntów.
Średnia wielkość gospodarstwa w województwie zachodniopomorskim w roku 
2006 wynosiła 28,37 % ha przy średniej krajowej 9,57 ha.  W roku 2007 średnia 
wielkość gospodarstwa  wynosiła 29,18 ha przy średniej krajowej 9,91 ha.

Na terenie gminy wiejskiej  Świdwin prowadzą działalność niżej  wymienione 
Spółki z o.o. oraz przedsiębiorstwa:

- „Łąk-Rol” Spółka z o.o. w Łąkowie ..... 781 ha użytków roln. 726 ha
- „Smagro” Spółka z o.o. w Smardzku ... 1.198 ha użytków roln. 1.117 ha
- „Polfarm” Spółka z o.o. w Krosinie ..... 2.905 ha użytków roln. 2.766 ha
- „Fermapol” Spółka z o.o. w Smardzku. 146 ha użytków roln. 97 ha
- „Rol Hansen” Spółka z o.o. 
    w Rycerzewku ..................................... 367 ha użytków roln. 330 ha
- „Philokultura” Spółka z o.o. w  Lekowie. 79 ha użytków roln. 79 ha
- Spółka z o.o. Ząbrowo z siedzibą
  w Świdwinie .......................................... 26 ha użytków roln. 9 ha
- Gospodarstwo „B” Spółka z o.o. 
   w Szczecinie Ferma Bierzwnica .......... 501 ha użytków roln. 486 ha
- Polarica Poland w Niemierzynie .......... 8 ha użytków roln. zero
- Sas Agropol Spółka z o.,o. z siedzibą
   w Białym Zdroju – Grunty Lipce ......... 6,5 ha użytków roln. 4,30 ha
- „Agro Smart” Spółka w Rzęcinie 
   grunty w Sławie ................................... 93 ha użytków roln. 90 ha
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- „Carbo” Holding Spółka z o.o. 
   z siedzibą w Zielonej Górze
   po „Melbud” Miłobrzegi ...................... 5 ha użytków roln. 1 ha

Gmina  posiada  371  ha  gruntów  komunalnych,  w  tym:  6,32  ha  gruntów 
w użytkowaniu wieczystym. Na terenie gminy jest 39 obiektów komunalnych 
w skład których wchodzą: 62 lokalne mieszkalne, 5 czynnych szkół w których 
jest 5 lokali mieszkalnych zajmowanych przez najemców, 15 ośrodków kultury. 
6 strażnic. Gmina posiada budynki, które znajdują się na terenie miasta Świdwin 
to  jest:  Gminny  Ośrodek  Pomocy  Społecznej,  Hminny  Zakład  Gospodarki 
Komunalnej i budynek Gminnego Zespołu Oświaty, Kultury i Sportu, na który 
w dniu  dzisiejszym radni  będą  głosować  nad  przygotowaną  uchwałą  o  jego 
sprzedaży. 
Budynek ten został wyceniony na kwotę 221.000 zł. 
W  roku  2008  z  mienia  komunalnego  zostało  sprzedanych  9  działek 
budowlanych  o  powierzchni  ogółem  1,7732  ha  na  Świdwinku  za  kwotę 
z podatkiem VAT -256.309,80 , oraz 2 działki niezabudowane o powierzchni 
0,98 ha w miejscowości Niemierzyno za kwotę 17.400 zł. , 2 lokale w formie 
przetargu  w  Bierzwnicy  i  Cieszeniewie  za  kwotę  50.700  zł.   i  1  lokal  dla 
najemcy w Klępczewie za kwotę 21.420 zł. 

W miesiącu marcu br przyjęto 170 wniosków na zwrot podatku akcyzowego 
zawartego w cenie oleju napędowego od producentów rolnych, którzy posiadają 
grunty na terenie gminy Świdwin. Decyzje zostały wydane w miesiącu kwietniu 
dla 170 producentów rolnych. 
Na złożone do Wojewody Zachodniopomorskiego zapotrzebowanie 412.824,40 
zł.  otrzymaliśmy w/w kwotę i  producenci  rolni  otrzymali  do końca maja  br. 
zwrot podatku akcyzowego zawartego w cenie oleju napędowego. 

Bieżący rok nie jest sprzyjający dla rolnictwa. Prace wiosenne były opóźnione 
z powodu wysokiego stanu wód gruntpwych po nadmiernych opadach deszczu 
w  miesiącu  kwietniu.  W  wielu  miejscach  powstały  zastoiska  wody,  które 
spowodowały wymoknięcie ozimin, bądź też opóźniły siewy wiosenne. 

Wojewoda  Zachodniopomorski  w  dniu  24  kwietnia  br  powołał  Komisje  do 
szacowania szkód w gospodarstwach rolnych w wyniku powodzi lub w wyniku 
nadmiernych opadów atmosferycznych.
Na terenie naszej gminy tylko trzech rolników złożyło wnioski o wyszacowanie 
strat.
Protokoły sporządzone przez Komisje szacujące będą podstawą do ubiegania się 
o różnorodne formy pomocy, takie jak:

- prolongaty spłat czynszów dzierżawnych lub ich obniżenia – realizowane 
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przez Agencję Nieruchomości Rolnych
- dopłaty  do  materiału  siewnego  –  realizowane  przez  Agencję  Rynku 

Rolnego
- udogodnienia w spłacie podatku rolnego – realizowane przez urzędy gmin
- ubieganie się o preferencyjne kredyty klęskowe na wznowienie produkcji

Nie sprzyjający dla rolników był miesiąc maj, w którym to tylko dwa razy były 
przelotne  opady.  Z tego powodu widoczne  są  już na glebach lekkich  efekty 
suszy tj. wyżółkłe place w zbożach.
Instytut  Uprawy,  Nawożenia  i  Gleboznawstwa  w  Puławach  na  wniosek 
Ministerstwa  Rolnictwa  i  Rozwoju  Wsi  opracował  i  uruchomił  system 
monitoringu suszy rolniczej w Polsce.
Wdrożona  w  2007  roku  koncepcja  monitoringu  suszy  uniemożliwia  oceną 
zagrożenia suszą rolniczą głównych upraw rolnych w oparciu o bieżące dane 
meteorologiczne  oraz  dane  glebowe  generowane  na  podstawie  numerycznej 
mapy glebowo-rolniczej w skali 1 : 1000 000 oraz w skali 1 : 25 000. Wyniki 
analiz  dla  okresów  sześciodekadowych  opracowane  dla  gmin  w  postaci 
raportów  przekazywane  są  do  Ministerstwa  Rolnictwa  i  Rozwoju  Wsi  oraz 
udostępniane  do  publicznej  informacji  na  stronie  internetowej 
(www.minrol.gov.pl).
Zainteresowane instytucje  ubezpieczeniowe,  organy administracji  państwowej 
i  samorządowej,  służba  doradztwa  rolniczego  oraz  rolnicy  w  każdej  gminie 
Polski  mogą  na  bieżąco  w  okresie  wegetacyjnym  uzyskać  informacje 
o zagrożeniu suszą.

Na podstawie t5ych danych przekazanych w czerwcu br.  Minister  Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi w dniu 9 czerwca 2008 roku wydał obwieszczenie w sprawie 
wskaźników  klimatycznego  bilansu  wodnego  dla  poszczególnych  gatunków 
roślin uprawnych i  gleb za okres od 1 maja do 31 maja,  że nie odnotowano 
w kraju obszarów zagrożonych suszą.

Wojewoda  Zachodniopomorski  Marcin  Zydorowicz  na  spotkaniu  w  dniu 
11  czerwca  br.  (czyli  wczoraj)  zdecydował  o  rozpoczęciu  prac  Komisji 
szacujących straty spowodowane brakiem opadów. Zapowiedział na spotkaniu 
z  rolnikami,  że  będzie  starał  się  o  zwołanie  Zachodniopomorskiego  Zespołu 
Parlamentarnego  poświęconego  proponowanym  (przez  rolników  zmianom 
przepisów dotyczących szacowania strat w rolnictwie, oraz pomocy państwa dla 
poszkodowanych regionów.
Wojewoda  będzie  również  rozmawiał  z  samorządami  o  możliwościach 
umarzania podatków rolnych. 
W  naszej  gminie  na  dzień  31  maja  2008  roku  Klimatyczny  Bilans  Wodny 
wynosi - 49, w przypadku zagrożenia wystąpienia suszy winno być – 90. 
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Dlatego tak ważna jest dla rolnika znajomość ustawy z dnia 7 lipca 2005 roku 
o  ubezpieczeniach  upraw  rolnych  i  zwierząt  gospodarskich.
Zbliża  się  termin  1  lipca  od  którego  rolnicy,  który  uzyskali  płatności 
bezpośrednie  od  gruntów  rolnych  będą  obowiązani  zawrzeć  umowy 
ubezpieczenia  obowiązkowego  upraw  od  ryzyka  wystąpienia  szkód 
spowodowanych przez: powódź, suszę, grad, ujemne skutki przezimowania oraz 
przymrozki wiosenne.
Minister Rolnictwa zawarł z czterema zakładami ubezpieczeń umowy w sprawie 
dopłat ze środków budżetu państwa, są to: Powszechny Zakład Ubezpieczeń SA 
w Warszawie, Towarzystwo Ubezpieczeń Wzajemnych „TUW” w Warszawie, 
Concordia Polska Towarzystwo Ubezpieczeń Wzajemnych w Poznaniu, MTU 
Moje  Towarzystwo  Ubezpieczeń  w  Sopocie.  Umowę  ubezpieczenia 
obowiązkowego upraw można zawrzeć w innym zakładzie ubezpieczeń, jednak 
składka płacona przez rolnika będzie wtedy większa, ponieważ nie ma do niej 
dotacji z budżetu. 
Rolnicy  z  naszego  terenu bardzo często  skarżą  się  na  spowodowane  szkody 
w  uprawach  przez  zwierzynę  łowną.  Rola  gminy  w  tych  sprawach  jest 
niewielka.  W  przypadku  sporu  między  rolnikiem  a  kołem  łowieckim 
przeprowadzana  jest  mediacja.  Dotychczas  przeprowadzono  dwie  mediacje, 
gdzie polubownie została załatwiona jedna,  natomiast  w drugiej  – strony nie 
doszły  do  porozumienia.  Czynny  udział  w  mediacjach  biorą  przedstawiciele 
Izby Rolniczej.
Zachodniopomorska Izba Rolnicza ogłosiła konkurs pn. „Przyjazne środowisku 
sołectwo  w  województwie  zachodniopomorskim”.  Termin  składania  karty 
zgłoszenia upłynął 31 maja  br.  Regulamin konkursu,  karta zgłoszenia i  karta 
ocen wysłane zostały do wszystkich naszych sołtysów – jednak z naszej gminy 
nie zostało zgłoszone żadne sołectwo.

Zachodniopomorskie  Stowarzyszenie  Producentów  Żywności  Metodami 
Ekologicznymi  „Ekoland” złożyło petycję  do władz samorządowych powiatu 
świdwińskiego  przeciwko  stosowaniu  modyfikacji  genetycznej.  Sąsiadowanie 
upraw  tradycyjnych  z  uprawami  genetycznie  zmodyfikowanymi  nie  jest 
możliwe, dlatego domagają się całkowitego zakazu stosowania w Polsce nasion 
i roślin genetycznie zmodyfikowanych. 
Wprowadzenie  GMO  do  Europy  i  Polski  zagraża  głównym  priorytetom 
w rozwoju polskiego rolnictwa i strategii eksportu produktów rolnych. 
Inżynieria genetyczna jest nową dziedziną nauki, nie sprawdzoną pod względem 
jej wpływu na zdrowie i środowisko. 
Ostatnio  w dniu  24  maja  br.  w Sali  Konferencyjnej  Starostwa Powiatowego 
odbyło  się  spotkanie  rolników  ekologicznych  (również  z  naszej  gminy) 
z konsumentami. 
Wykład  na  temat  „GMO  –  zagrożeniem  dla  polskiego  rolnictwa”  wygłosił 
Prof.dr.hab. Jan Narkiewicz-Jodko z Instytutu Warzywnictwa w Skierniewicach. 
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Pan Profesor  uważa,  że  w roślinach  transgenicznych  powstają  nowe rodzaje 
protein, wcześniej nie znane, które mogą wywoływać nieprzewidywalne efekty 
zdrowotne  i  środowiskowe.   Obecnie  Polska  nie  jest  przygotowana  do 
wprowadzenia upraw transgenicznych, a pośpiech i pochopne działania w tym 
bardzo ważnym problemie może doprowadzić do nieobliczalnych skutków.

Ostatnio jak w całym kraju, rolnicy naszej gminy odczuwają znaczny wzrost cen 
środków do produkcji rolnej. Spowodowane jest to wzrostem cen paliw, energii, 
rosnącym popytem ze strony krajów azjatyckich i eksportujących ropę naftową, 
jak również coraz częstsze anomalie pogodowe. 

Przy gospodarce wolnorynkowej gmina jako organ samorządowy ma niewielki 
wpływ na poziom produkcji rolnej. 
Do współpracy z  gospodarstwami  rolnymi  powołane zostały instytucje,  takie 
jak: Ośrodek Doradztwa Rolniczego, Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji 
Rolnictwa,  Agencja  Rynku  Rolnego,  których  przedstawiciele  mogą  udzielić 
bardziej szczegółowych informacji o bieżącej sytuacji w rolnictwie w zakresie 
swojego działania.

Pani  Miodowska poinformowała  również,  że  w  dniu  wczorajszym, 
tj,  11 czerwca do Urzędu Gminy zgłosił się właściciel firmy „Carbo” Holding 
w  Zielonej  Górze,  który  wykupił  od  Agencji  Nieruchomości  Rolnych  były 
„Tartak Miłobrzegi”. Firma zwróciła się z prośbą o umożliwienie wykupu części 
drogi gminnej w obrębie Przybysław. W związku z planowaną budową nowego 
ogrodzenia firma wznowiła granice działki. Ze względów bezpieczeństwa firma 
chce odkupić  od Gminy część  drogi  gminnej  – nr  działki  83.  Droga ta  była 
wykorzystywana tylko przez Zakład Miłobrzegi, ponieważ w dalszej części jest 
zakrzaczona, co świadczy o jej nieużytkowaniu.  

Pan  Stanisław  Tyszkiewicz Kierownik  Rejonowego  Ośrodka  Doradztwa 
Rolniczego  w  Świdwinie  –  trudna  sytuacja  w  rolnictwie  wynikła  z  braku 
opadów w okresie  koniec  maja,  początek  czerwca.  Straty  w  obecnej  chwili 
szacuje się: zboża ozime, rzepak ozimy około 30-35 %, zboża jare, rzepak jary, 
trwałe  użytki  zielone  straty  wynoszą  od  50  –  100  %.  W  dniu  11  czerwca 
Wojewoda  Zachodniopomorski  uruchomił  działanie  Komisji  wojewódzkiej 
i Komisji gminnych. Od 11 czerwca rolnicy mogą składać wnioski o szacowanie 
strat w Urzędach gmin i Biurze Powiatowym TZD.
Wielka prośba do radnych i sołtysów o powiadomienie zainteresowanych. 

Rolnicy  z  Gminy Świdwin złożyli  cztery  wnioski  w ramach  Planu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 2007 – 2013 na działanie różnicowanie działalności  nie 
rolniczej. Dwa wnioski dotyczą wsparcia finansowego na rozwój agroturystyki, 
dwa pozostałe na rozwój świadczenia usług rolniczych.
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Oddział Regionalny Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa posiada 
środki finansowe na działanie – „Ułatwienie startu młodym rolnikom” - do 30 
czerwca mogą składać wnioski rolnicy, którzy już posiadają gospodarstwa nie 
dłużej jak 14 miesięcy. 
Po 1 lica będą mogli składać wnioski młodzi rolnicy, którzy zamierzają przejąć, 
kupić lub wydzierżawić grunty od Agencji Nieruchomości Rolnych. 
Główna bariera ograniczająca skorzystanie z premii „Młodego rolnika” to duża 
średnia wojewódzka wielkości gospodarstwa – 29,18 ha.

Jedno  gospodarstwo  z  Gminy  Świdwin  wystartowało  do  konkursu 
organizowanego przez KRUS, ZODR „Bezpieczne gospodarstwo rolne” , drugie 
gospodarstwo  do  konkursu  „AGROLIGA”  organizowanego  przez  ZODR 
i Miesięcznik „AGROBAZAR”. 

Do  15  czerwca  rolnicy  mogą  składać  wnioski  do  Agencji  Rynku  Rolnego 
w  Szczecinie  o  dopłaty  do  materiału  siewnego.  W  rym  roku  wyjątkowo 
przedłużono termin do 16 czerwca (15 czerwca – niedziela)

W  dniu  3  lipca  Terenowy  Zespół  Doradztwa  Świdwin  organizuje  wyjazd 
studyjny  dla  rolników  z  powiatu  świdwińskiego  na  poletka  doświadczalne 
Firmy  SYNGENTA  w  Strzekęcinie.  Wyjazd  spod  Urzędu  Gminy.  Pan 
Kierownik bardzo serdecznie zaprasza zainteresowanych.

W drugą sobotę września ZODR Baszkowice organizuje XXI Targi Rolnicze 
„AGROPOMERANIA”.  Wzorem lat  ubiegłych  Terenowy  Zespół  Doradztwa 
w Świdwinie wspólnie z Urzędem Gminy zorganizuje wyjazd autokarem. 

Ad.9. D Y S K U S J A

- nie było – 

Ad.10. PODJĘCIE UCHWAŁ

Sekretarz  Gminy  Pani  Halina  Czajkowska przedstawiła  cztery  projekty 
uchwał, które radni podjęli w formie:

- uchwały Nr XIV/104/2008 - w sprawie dokonania zmian w budżecie gminy na 
rok 2008 
(uchwałę podjęto jednogłośnie)

- uchwały Nr XIV/105/2008 - zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  zakresu  i  formy 
informacji  o  przebiegu  wykonania  budżetu 
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GminyyŚwidwin za pierwsze półrocze
(uchwałę podjęto jednogłośnie)

- uchwały Nr XIV/106/2008 - w sprawie  nabycia  działki  nr  34/3  o  powierzchni 
0,3600 ha KW 25084 w obrębie 0042 Smardzko
(uchwałę podjęto jednogłośnie)

- uchwały Nr XIV/107/2008 - w  sprawie  sprzedaży  nieruchomości  zabudowanej 
budynkiem  usługowym  z  częścią  mieszkalną 
położonym w Świdwinie ul. Zduńska 11 nr działki 
158/9 obręb geodezyjny 009 o powierzchni 0,0063 
ha KW 17102
(14  radnych  głosowało  za  podjęciem  uchwały, 
1 radny głosował przeciw)

Ad.11. ODPOWIEDZI NA INTERPELACJE I ZAPYTANIA

Na interpelacje i zapytania odpowiedział Wójt Gminy Pan Bernard Laufer.

Interpelację zgłosił radny Pan Otto Leske. Temat jest znany. Przekazywaliśmy 
informację  do  Zachodniopomorskiego  Zarządu  Dróg  Wojewódzkich  . 
Uzyskaliśmy odpowiedź, że był błąd w projekcie i sprawa zostanie poprawiona 
przed zakończeniem inwestycji.

Pani  sołtys  z  Oparzna  poruszyła  sprawę  wykaszania  wysokich  traw  na 
poboczach  dróg  –  dzisiaj  w  Urzędzie  będzie  Pan  Starosta,  który  jest 
bezpośrednim przełożonym Dyrektora  Zarządu  Powiatowego  Dróg  –  sprawa 
zostanie przekazana.

Na  kolejne zapytania odpowiedział Zastępca Wójta Pan Zdzisław Pawelec.

Pani Świątczak z Lekowa poruszyła sprawy: 

 melioracji  rowu  –  Komisja  Rolna  była  na  miejscu  i  stwierdziła,  że  rów 
znajduje  się  w  pasie  drogowym  Zarządu  Dróg  Powiatowych,  na  którym 
spoczywa obowiązek udrożnienia – temat jest zgłoszony

 wysypisko śmieci w Lekowie – temat stary, w planie niwelacja
 worki koło strażnicy – powinny być już zabrane

Sołtys Rusinowa Pan Adam Bieńczak:

 zamulony przepust na łąki – jest  okres koszenia traw, a rolnicy nie mogą 
wjechać na łąki.  Pan Ordon dokonując naprawy zastosował prowizorkę. Na 
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dzień dzisiejszy w pierwszej kolejności należy zrobić meliorację po obydwu 
stronach przepustu, a później dokonać remontu



 drogi  do wysypiska – po wiosennych roztopach droga była  nieprzejezdna 
i rolnicy zmuszeni byli dojechać do swoich pól przez pola innych rolników. 
Temat zostanie rozpoznany i sołtys otrzyma odpowiedź na piśmie.

 przepust  koło cmentarza – miał  być wykonany przez Wojewódzki Zarząd 
Dróg w Koszalinie w pierwszym kwartale 2008 roku, a do tej pory nie został 
zrobiony

Sołtys Kluczkowa Pan Adam Kępa podniósł dwie sprawy:
 ustawienia pojemnika na śmieci koło kościoła – ustawienie pojemnika należy 

do właściciela, w tym przypadku obowiązany jest Ksiądz Proboszcz
 temat bałaganu u Pani Szafranek jest tematem bardzo trudnym. Wystąpimy 

z wnioskiem do Komendy Powiatowej Policji o interwencję dzielnicowego. 
Jak  nie  poskutkuje  (nie  spłaci  zaległości)  skierujemy  sprawe  na  drogę 
postępowania sądowego

Pani  Beata  Wróblewska  –  sołtys  Oparzna  poruszyła  sprawę  pojemników  na 
śmieci.  Wiemy, że nie wszystkie gospodarstwa domowe posiadają pojemniki. 
Na  dzień  dzisiejszy  zmienia  się  przewoźnik,  wywóz  nieczystości  przejmuje 
Zakład  Usług  Komunalnych  i  z  chwilą  przejęcia  będziemy  skrupulatnie 
sprawdzać podpisane umowy. 

Ad.12. WOLNE WNIOSKI

Sołtys Pan Adam Bieńczak poinformował zebranych, że w niedzielę odbędzie 
się w Rusinowie festyn rodzinny, na który serdecznie wszystkich zaprosił. 

Ad.13. Z A K O Ń C Z E N I E

Przewodniczący  Rady  Gminy  Pan  Kazimierz  Lechocki kończąc  obrady 
podziękował wszystkim za uczestnictwo.

Na tym protokół zakończono.

Protokołowała                                                      Przewodniczący 
                                                                                 Rady Gminy
Wiesława Żmudzińska
                                                                    mgr Kazimierz LECHOCKI

Obrady sesji nagrane na kasety magnetofonowe stanowią załączniki do protokołu
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